

[Text]

• 1045

**The Chairman:** There was a distribution of maps and we are going to have a map on the wall somewhere here, a larger map, so we will have a view of the importance of the region we are considering. In your folder you have a series of maps, I am told: if it needs to be improved, we will look into this. We will put up the wall map right away.

**Miss MacDonald:** Secondly, I wonder if we might have—I mentioned it last night because I was interested in the political aspects—the political trends that have been developing to show where our connections are stronger politically and strategically and what elements influence us in this area. I am just wondering if it is possible to have a résumé going back over a period of time to give us a trend of votes at the United Nations which focus on Latin American affairs. I am not sure if I made that clear, but what I am trying to do is to look at what countries we are grouped with from Central and South America and the Caribbean over a period of time so that we can get a handle on who is liable to be in the same camp as we are on various issues. If that were possible, I would appreciate it.

**Mr. Gorham:** Mr. Chairman, I think we could produce that.

**The Chairman:** Fine.

**Mr. Gorham:** We may not have it by this afternoon.

**Miss MacDonald:** On no, I am not really looking for anything immediately, but I thought it would just again give us a better idea of whom Canada finds to be rather cohesive political bedfellows.

**The Chairman:** With whom do we have affinities?

**Miss MacDonald:** Yes.

**Mr. Robinson (Etobicoke-Lakeshore):** Mr. Chairman, on the same point of order.

**The Chairman:** Mr. Robinson, on a point of order.

**Mr. Robinson (Etobicoke-Lakeshore):** If we are asking for additional information, I wonder if we could have an immigration profile of the area, as well.

**The Chairman:** We will have someone from the Minister of Immigration to appear Wednesday.

**Miss MacDonald:** One of the documents that was presented to us this morning by Mr. Gorham lists the various diplomatic and consular offices that we have. I am curious about the numbers of employees, as to whether or not they are in any way related to the importance that we attach to these countries.

I found it rather interesting, for example, that Colombia should have a higher contingent of employees than, say, Argentina or Chile or Venezuela, all of which would seem to have a higher profile than Colombia, as far as I am concerned, with relations that Canada has. Again, Peru has a higher number of employees than certain of these major countries—or at least that I attach some relative degree of importance to. Can you explain why Colombia and Peru should be so favoured?

[Translation]

**Le président:** On a déjà distribué des cartes et nous aurons une grande carte sur le mur pour nous permettre d'avoir une idée de l'importance de la région en question. On me dit que vous avez plusieurs cartes dans votre trousse: nous prendrons les mesures nécessaires s'il faut améliorer la documentation. Nous allons afficher la carte tout de suite.

**Mlle MacDonald:** Comme je l'ai dit hier soir, je voudrais également connaître les tendances politiques dans la région de façon à identifier nos liens politiques et stratégiques les plus forts et les éléments qui entrent en jeu dans cette région. Je voudrais également avoir un résumé qui nous indique la tendance dans les votes aux Nations Unies sur les questions qui concernent l'Amérique latine. Je ne suis pas certain de m'expliquer clairement, mais ce que je veux c'est un aperçu général des pays de l'Amérique latine et des Antilles pendant une certaine période afin d'avoir une idée des pays qui seraient susceptibles de nous appuyer sur différentes questions. S'il est possible d'avoir une telle documentation, j'en serais fort reconnaissante.

**M. Gorham:** Je crois que nous pourrions vous fournir une telle documentation, monsieur le président.

**Le président:** D'accord.

**M. Gorham:** Nous ne l'avons peut-être pas avec nous cet après-midi.

**Mlle MacDonald:** Non, non, je ne cherchais pas à avoir quelque chose tout de suite. Je voulais simplement avoir une meilleure idée des pays avec lesquels le Canada est susceptible de s'entendre sur le plan politique.

**Le président:** Vous voulez savoir avec quels pays nous avons une certaine affinité?

**Mlle MacDonald:** Oui.

**M. Robinson (Etobicoke-Lakeshore):** Le même rappel au règlement, monsieur le président.

**Le président:** Monsieur Robinson, un rappel au règlement.

**M. Robinson (Etobicoke-Lakeshore):** Puisque nous demandons des renseignements supplémentaires, je voudrais avoir également un profil de l'immigration de la région.

**Le président:** Nous allons recevoir un témoin du ministère de l'Immigration mercredi.

**Mlle MacDonald:** L'un des documents que M. Gorham nous a donné ce matin énumère les divers bureaux diplomatiques et consulaires du Canada. Je me demande si le nombre d'employés a quelque chose à voir avec l'importance que nous attachons aux pays.

J'ai trouvé intéressant de constater, par exemple, que la Colombie a plus d'employés que l'Argentine, le Chili ou le Venezuela, qui ont tous, à mon avis, des relations plus importantes avec le Canada que n'a la Colombie. Le Pérou a également plus d'employés que certains des pays plus importants, du moins à mon avis. Pouvez-vous me dire pourquoi la Colombie et le Pérou sont avantagés de cette façon?